

တၢ်ဂီၤမူအဂီၢ်လံာ်ကွဲးနီၣ် - တၢ်ခွဲးယၢ်လၢယပုၤတၢ်ဖိတၢ်လံာ်အဖီခိၣ်

တၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်တီၢ်: တၢ်ခွဲးယၢ်လၢယပုၤတၢ်ဖိတၢ်လံာ်အဖီခိၣ်

တၢ်ဂ့ၢ်ပၢ်ဖျါ: တၢ်ဆါတၢ်ပုၤကွဲးတဖျၢၣ်အဂီၤဖျါထီၣ်ဝဲ,ဝဲတၢ်ခီၣ်အိၣ်စၢ်လၢယၢ်ပုၤတၢ်ဖိတဖၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျုး
ဖဲဖျါပုၤဝဲလၢတၢ်ဂီၤမူအမဲာ်သၣ်လီၤန့ၣ်လီၤ.

ပုၤလၢအဖးသိၣ်တၢ်ကလုာ်: ဖဲန့ၣ်ပုၤတၢ်အခါ,အိၣ်စၢ်လၢယၢ်ပုၤတၢ်ဖိတၢ်လံာ်အဖီခိၣ်တၢ်သီတြီဆၢဒိသဒါန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ပၢ်ဖျါ: ဖဲတၢ်ဂီၤမူအမဲာ်သၣ်အစ့ၣ်တဖၣ်,ပိာ်မုာ်ဒီးပိာ်ခါခဲကတိတၢ်ဒီးပုၤဆါတၢ်ဖိတဂၤလၢမိၤဘဲလံာ်လီၤ
ဝဲဖဲကွဲးပုၤန့ၣ်လီၤ.ဖဲန့ၣ်တၢ်ဂီၤမူအမဲာ်သၣ်လၢအစ့ၣ်တဖၣ်ဖဲဖျါထီၣ်ဝဲဒီးပုၤဆါတၢ်ဖိတဂၤဒူးန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ယးလိဝဲဖဲ
အဂ့ၢ်အကျိၤခိၣ်သ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤလၢအဖးသိၣ်တၢ်ကလုာ်: ဖဲန့ၣ်ပုၤတၢ်အခါ,မုာ်ဒ်န့ၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢနကသံက့ၢ်တၢ်သံက့ၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.
အိၣ်စၢ်လိဝဲဖဲတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်မုာ်တၢ်မနုၤလဲၣ်ဒီးမၤတၢ်ဒ်လဲၣ်အဂ့ၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ပၢ်ဖျါ: ပိာ်မုာ်ဒီးပိာ်ခါခဲကတိတၢ်ဒီးပုၤဆါတၢ်ဖိတဂၤလၢမိၤဘဲလံာ်လီၤ(whitegoods)အကွဲးပုၤန့ၣ်လီၤ.
ပုၤဆါတၢ်ဖိတဂၤဒူးန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢတၢ်အာၣ်လီၤယံးယၢ်အလံာ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤလၢအဖးသိၣ်တၢ်ကလုာ်: ဟံးတၢ်ဆၢကတီၢ်ဖဲန့ၣ်ပုၤတၢ်ဖိတၢ်လံာ်အခါတက့ၢ်,တဘၣ်ကရီၤကဒးလၢနကဆဲးလီၤနမံၤလၢ
လံာ်ယံးယၢ်အဂီၢ်တဂ့ၢ်.

တၢ်ဂ့ၢ်ပၢ်ဖျါ: ပုၤဆါတၢ်ဖိတဂၤမၤစၢၤဝဲဟံၣ်ဖိယိဖိတဖျၢၣ်လၢကွဲးဖးဒိၣ်တဖျၢၣ်အပုၤလီၤ.ပုၤဆါတၢ်ဖိတဂၤဟ့ၣ်လီၤမိာ်
တဂၤလၢလံာ်ဖျိတၢ်တက့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤလၢအဖးသိၣ်တၢ်ကလုာ်: မုာ်ဒ်န့ၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢနကဒီးန့ၣ်ဘၣ်လံာ်ဖျိတၢ်လၢအမုာ်တၢ်အုၣ်သးအခါလၢနပုၤတၢ်ဖိတၢ်လံာ်
တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ပၢ်ဖျါ: ပုၤဒိမၤဝဲခါအိၣ်ဝဲလၢအဖးဖိပုၤတဖျၢၣ်န့ၣ်လီၤ.ပိာ်မုာ်တဂၤဆၢနီၣ်ဝဲလၢတမ့ၢ်အဒးလီၤ,
ဖဲပိာ်ခါတခါဆၢနီၣ်ဝဲလၢတၢ်ဂီၤမူအမဲာ်ညါ,တၢ်ဂီၤမူတမၤတၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကလုာ်သိၣ်ဒီး: တၢ်ဂီၤမူအသိၣ်လၢတမၤတၢ်ဘၣ်.

ပုၤလၢအဖးသိၣ်တၢ်ကလုာ်: ပနံးကတၢ်ဖိတၢ်လံာ်လၢနပုၤအိၣ်မုာ်တမၤတၢ်ဘၣ်ဒီးဟးဂူဟးဂီၤဝဲန့ၣ်,နက့ၢ်စိာ်က့ၢ်အိၣ်ဆူပုၤဆါတၢ်ဖိ
အဆိၣ်ယုာ်ဒီးနလံာ်ဖျိတၢ်န့ၣ်သ့ဝဲလီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ပၢ်ဖျါ: တၢ်ဂီၤမူအမဲာ်သၣ်နီၤဖးလိာ်အသးသၢက့ၢ်လီၤ.အခိၣ်ထံးကတၢ်တက့ၢ်အိၣ်ဒီးအခိၣ်တီၤလၢအမုာ် “ဘျီဂ့ၢ်ထီၣ်က့ၢ်”
ဒီးဒူးန့ၣ်ဖျါဝဲပိာ်ခါတဂၤဘျီဂ့ၢ်ထီၣ်က့ၢ်တၢ်ဂီၤမူ,ဖဲခဲကတၢ်တခါအိၣ်ဒီးအခိၣ်တီၤလၢအမုာ် “ဟ့ၣ်က့ၢ်အိၣ်လၢအလီၤ”ဒီးဒူးန့ၣ်ဖျါ
ဝဲပုၤဆါတၢ်ဖိတဂၤဟ့ၣ်လီၤဝဲပုၤဒိမၤဝဲခါအိၣ်လၢတၢ်ဂီၤမူအသိၣ်တဖျၢၣ်န့ၣ်လီၤ,သၢက့ၢ်တက့ၢ်တခါကိးဝဲလၢ “ဟ့ၣ်ကဒါက့ၢ်အိၣ်ဖဲ”
ဒီးဒူးန့ၣ်ဖျါဝဲပုၤဆါတၢ်ဖိတဂၤဟ့ၣ်က့ၢ်ပုၤဒိမၤဝဲခါအိၣ်အစ့ၣ်.ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဒူးန့ၣ်ဝဲအလံာ်ဖျိတၢ်အခါန့ၣ်လီၤ.

ပုၤလၢအဖးသိၣ်တၢ်ကလုာ်: တၢ်ဟးဂူဟးဂီၤမုာ်ဒိၣ်အါဝဲန့ၣ်,နယုထာတၢ်လၢနအိၣ်ဒီးယုထာတခါသ့ဝဲလီၤ.တၢ်ဟးဂူဟးဂီၤမုာ်ဆဲးဝဲန့ၣ်
ပုၤဆါတၢ်ဖိယုထာန့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ပၢ်ဖျါ: ပိာ်မုာ်ဒီးပိာ်ခါခဲကတိတၢ်ဒီးပုၤဆါတၢ်ဖိတဂၤလၢမိၤဘဲလံာ်လီၤ.ပိာ်ခါတဂၤဖဲအကဟံာ်လီၤဝဲတၢ်ဂီၤမူအလၢ
အသိၣ်လၢလီၤခဲ,ဘၣ်ဆၢလီၤတၢ်ဝဲလၢအစ့ၣ်လီၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကလုာ်သိၣ်ဒီး: တၢ်ဂီၤမူအလီၤတၢ်သ့ၣ်ဖးလၢဟံၣ်ခိၣ်လီၤလီၤ.ပိာ်ခါတဂၤအိၣ်ဘျီဝဲလၢတၢ်သ့ၣ်အုၣ်သးအုၣ်န့ၣ်အပုၤန့ၣ်လီၤ.

ပျလအဖးသိၣ်တၢ်ကလုာ်: နမ့ၢ်မၤဟးဂီၢ်တၢ်ဖိတၢ်လံၤလၢနစုပူၤန့ၣ်,တၢ်တဘျီက့ၤန့ၢ်န့ၤ,ဟ့ၣ်က့ၤန့ၤလၢအသိမ့တမ့ၢ်ဟ့ၣ်က့ၤန့ၤစ့
ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ပၢ်ဖျါ: ကီၢ်အိၣ်စၢ်လၢယၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဂီၤန့ၣ်ဖျါဝဲတၢ်ဆဲးကျိးအလၢအပျဲလၢပနံးတၢ်ကၤလၢကဂ့ၤလၢ
ပျကိးဂၤအဂီၢ်လၢကီၢ်ဖိကီၢ်ဖဲပူၤတဖၣ်,ဒီးလိတဲစိနီၣ်ဂီၢ်လၢနကကိးအိၣ်လၢကဒီးန့ၢ်တၢ်မၤစၢၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပျလအဖးသိၣ်တၢ်ကလုာ်: ကီၢ်ဖဲကိးဘၣ်ဒဲးလၢကီၢ်အိၣ်စၢ်လၢယၣ်အပူၤအိၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သိတဖၣ်လၢကၢတြီဆၢတၢ်ပနံးကၤပျပျ,
တၢ်ဖိအတၢ်ခွဲးတၢ်ယၣ်န့ၣ်လီၤ.ဖၢပၤဒိၣ်ဝဲ,ကျိတဖၣ်က့ၢ်ထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သိတဖၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်တိ: တၢ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါတဖၣ်